
 

 

EKONOMIKA 

Vládní návrhy na větší podporu rodin s dětmi budou stát až sedm 
miliard korun 

Pokud ministr financí Andrej Babiš prosadí 

elektronickou evidenci tržeb a získá díky ní            

12 miliard korun ročně, je celá tato suma 

vlastně už rozdělena. Část spolknou vyšší 

důchody          a zhruba polovinu pak novinky, 

které se připravují v souvislosti se zvýšením 

podpory rodin            s dětmi, píše týdeník 

Ekonom. Z těchto plánů by si nejvíce peněz – 

až čtyři miliardy ročně – vyžádalo provázání 

odvodů na důchodové pojištění s počtem 

vychovávaných dětí. 

Na více než dvě miliardy se odhaduje 

lidovecký požadavek vrátit živnostníkům 

uplatňujícím výdajové paušály odpočty na děti a manželku. A necelou miliardu má stát zálohové 

výživné – pomoc matkám samoživitelkám, jimž otcové jejich dětí neplatí řádně alimenty. Pokud se 

tyto plány opravdu uskuteční, zvýší se objem peněz určený na rodinnou politiku více než               

o 10 procent. 

Zatím na ni stát dává ročně asi 52 miliard korun a největší sumu – 23 miliard korun – 

představuje rodičovský příspěvek, který je stejně jako porodné vyplácen plošně. Ostatní dávky, 

zejména přídavky na děti, už dostávají jen rodiče s nižšími příjmy. A 15 miliard představují snížené 

daně, daňové odpočty a slevy na dítě. 

Jde o nemalou částku, převyšující třeba výdaje na obranu, ale populační politika zjevně 

nefunguje a demografické vyhlídky nejsou nijak skvělé. Republika stárne, vylidňuje se a podle 

prognózy Českého statistického úřadu v ní do konce století ubudou tři miliony lidí. 

Za pár desetiletí nastane doba, kdy se na ulicích budou častěji než kočárky s dětmi potkávat 

vozíčky starých lidí. "Faktem je, že se česká populace není schopná reprodukovat. Peníze pro 

rodiny a pro děti sice nejsou jediným a možná ani hlavním důvodem, proč si lidé pořizují potomky, 

ale i z mezinárodních srovnání je patrné, že význam mají," řekl Ekonomu sociolog Martin 

Potůček, který je současně šéfem vládní komise pro důchodovou reformu. 

 

Více na http://ihned.cz 

 

Malé a střední firmy vidí budoucnost růžově. Investovat se jim ale 
nechce 

České malé a střední podniky přišly kvůli zastarávajícímu vybavení v uplynulém roce o zakázky 

ve výši přes 46 miliard korun. Firmy proto plánují v příštích dvanácti měsících investovat do svého 

podnikání 333 miliard korun. To je ovšem méně než v předchozích obdobích. Ukázal to pravidelný 

průzkum "Barometr kapitálových investic evropských malých a středních podniků" (European 

SME CAPEX Barometer) realizovaný pro GE Capital EMEA londýnskou společností Millward 

Brown Corporate. 

"Česká ekonomika roste, zvyšují se také počty zakázek pro malé a střední podniky. Ty musejí na 

vzniklou poptávku reagovat a investují do nového vybavení nebo rozšíření výrobních kapacit. 

Průměrná česká firma vloží v příštím roce do modernizace provozů nejméně tři čtvrtě milionu 

korun," říká Jan Novotný, ředitel komerčního bankovnictví GE Money Bank. "Průzkum ukázal, že 

firmy, které plánují investice, nejčastěji využívají bankovních úvěrů s podílem spolufinancování," 

dodává specialista. 

Malé a střední firmy patří v České republice rovněž mezi klíčové zaměstnavatele. Podle 

průzkumu by v letošním roce mohly vytvořit více než 157 185 nových míst, což je o 10,1 procent 

více, než vytvořily v loňském roce. 

Pokud ministr financí Andrej Babiš prosadí elektronickou evidenci tržeb a získá díky ní            

12 miliard korun ročně, je celá tato suma vlastně už rozdělena. Část spolknou vyšší důchody           

a zhruba polovinu   

 

Více na http://probyznysinfo.cz 

LIDÉ 

Česká pojišťovna stále nemá šéfa, 

Marek Jankovič čeká na souhlas ČNB 
Marek Jankovič 

(49) působí nyní 

na pozici poradce 

v rámci Generali 

CEE Holdingu     

a připravuje se na 

formální převzetí 

funkce. Zatím 

vede ČP generální 

ředitel Generali 

CEE Holdingu     

a současný předseda představenstva České 

pojišťovny Luciano Cirinà. Marek Jankovič 

měl ve funkci nahradit Jaroslava Mlynáře, 

kterému skončilo funkční období v září 2014. 

Svou kariéru v pojišťovnictví začal v roce 

1991 ve Slovenské pojišťovně. Od roku 1998 

působil v Pojišťovně AIG Slovakia a od roku 

2001 zastával vrcholné manažerské pozice     

v Allianz-Slovenské pojišťovně, kde byl         

v roce 2010 jmenován předsedou 

představenstva a generálním ředitelem. 

Jankovič vystudoval Slovenskou technickou 

univerzitu. 

  

TIPY 

Zdravotní pojišťovny nabízejí 
klientům pojistku na cesty levněji 
než komerční konkurence 

Levné cestovní pojištění nebývá hlavním 

trumfem, na který lákají zdravotní pojišťovny 

klienty v ostrém konkurenčním boji. Po 

slevách, které nabízejí, nicméně často vyjde 

jejich pojištěnce pojistka na méně peněz než  

u klasických komerčních pojišťoven. 

Mnohdy jsou zdravotní pojišťovny dokonce 

levnější než ty komerční ústavy, s nimiž při 

nabídce cestovního pojištění spolupracují. 

Přitom jsou pojistné limity, zejména při 

pojištění léčebných výloh, srovnatelné. 

Rodina navíc někdy může získat slevu na 

cestovní pojistku, i když je u zdravotní 

pojišťovny pojištěn jen její jediný příslušník. 

Pojistit si léčebné výlohy při dovolené         

v České republice nemá smysl. Většina 

zdravotních pojišťoven nicméně klientům 

umožňuje, podobně jako komerční pojišťovny, 

možnost připojistit se během domácí dovolené 

vůči riziku úrazu, odpovědnosti za škody        

a ztrátě zavazadel. Tuto možnost nabízí 

klientům pojišťovna Všeobecné zdravotní 

pojišťovny i pět ze šesti členů Svazu 

zdravotních pojišťoven. Výjimkou je Revírní 

(Pokračování na stránce 2) 
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bratrská pokladna. 

Některé pojišťovny umožňují, aby se klient 

pojistil i proti dalším rizikům. Česká 

průmyslová a zdravotní pojišťovna nabízí 

například pojištění storna cesty, což má smysl 

hlavně pro rodiny s dětmi. 

Z porovnání týdenního pojištění při cestě po 

Evropě a dalších zemích, které mají obdobné 

tarify, vychází nejlevněji Oborová zdravotní 

pojišťovna zaměstnanců bank, pojišťoven       

a stavebnictví (OZP). Dospělý i čtyřčlenná 

rodina s rodiči ve věku kolem 40 let a dvěma 

dětmi, jimž je 10 a 12 let, mají od OZP do 

konce srpna týdenní pojištění léčebných výloh 

v Evropě zdarma. Komplexní cestovní 

pojištění, které kryje vedle léčebných výloh 

také riziko úrazu, odpovědnosti za škodu        

a ztráty zavazadel, vyjde klienta při týdenní 

cestě po Evropě na 105 korun. Zmíněná 

rodina by za ně zaplatila 420 korun. 

I nejdražší komplexní pojistka rodiny za   

854 korun vyjde levněji než u řady klasických 

komerčních pojišťoven. 

Klienty by měly kromě ceny zajímat 

pojistné limity, zejména u pojištění léčebných 

výloh. V případě České průmyslové zdravotní 

pojišťovny činí 10 milionů korun. Jak uvedla 

její mluvčí Elenka Mazurová, tato zdravotní 

pojišťovna nabízí klientům cestovní pojištění 

České podnikatelské pojišťovny. Při uzavření 

smlouvy v červnu poskytuje desetiprocentní 

slevu. Levnější pojistné lze získat například 

při pojištění tří osob na jedné smlouvě. 

"Klienti by si měli dát pozor především na 

rozsah a limity pojistného krytí, kvalitu 

asistenční služby, územní platnost a případnou 

spoluúčast," radí Mazurová. 

OZP nabízí podle vedoucího odboru 

zdravotních programů a marketingu Maria 

Böhmeho cestovní pojistky přes svou vlastní 

pojišťovnu Vitalitas. V případě léčebných 

výloh má stanoven limit pro plnění v zahraničí 

na pět milionů korun. Cena pojištění, 

sjednaného přes klientské centrum OZP nebo 

na webu, je stejná. Klienti on-line bonusového 

systému Vitakonto ale mohou v rámci benefitů 

využít příspěvek na refundaci pojistného. 

Böhme doporučuje prostudovat si před 

cestou pravidla pro komunikaci s pojišťovnou, 

zejména postup při kontaktování a využití 

asistenčních služeb. 

Pojišťovna Všeobecné zdravotní pojišťovny 

poskytuje podle Lucie Buchtelové z odboru 

obchodu a marketingu cestovní pojištění 

léčebných výloh s různými limity. Pro 

variantu Basic platí třímilionový, u alternativy 

Comfort jde o šest milionů, Excelent 

umožňuje neomezené plnění léčebných výloh. 

 

 Více na http://ihned.cz 
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BANKY 

Banka nesmí sama zvýšit poplatek za úvěr, potvrdil soud 
GE Money Bank neoprávněně zvyšovala v předchozích letech svým klientům poplatky za vedení 

úvěrového účtu. Rozhodl o tom Obvodní soud pro Prahu 4, když potvrdil rozhodnutí finančního 

arbitra z prosince roku 2013. 

Podle arbitra banka pochybila, když v průběhu úvěrové smlouvy zvyšovala klientovi zmíněný 

poplatek. Finanční arbitr přitom řešil přinejmenším desítky dalších případů, kdy klienti GE Money 

Bank chtěli vrátit tyto úvěrové poplatky. 

Banka rozhodnutí arbitra zažalovala, ale neuspěla. Podle soudu má jednak vrátit klientovi rozdíl 

mezi zvýšenými a původně sjednanými poplatky v celkové výši 605 korun, jednak také zaplatit 

sankci ve výši 15 tisíc korun. 

"Jedná se o jeden ze starých případů poplatku za vedení úvěrového účtu, u kterých finanční arbitr 

i soudy již mnohokrát potvrdili, že jsou legální. Banka se s největší pravděpodobností odvolá, ale 

definitivní rozhodnutí učiní až po obdržení písemného vyhotovení rozsudku s odůvodněním," řekla 

online deníku Aktuálně.cz mluvčí GE Money Bank Milada Franek. 

Naráží tak na rozsáhlý poplatkový spor, ve kterém banky uspěly a uhájily si účtování poplatku za 

vedení úvěrového účtu. Soudy nicméně ani v jednom případě neposuzovaly samostatně právo bank 

jednostranně navyšovat poplatek tak, jak to nyní řešil obvodní soud. 

Klient GE Money Bank uzavřel smlouvu s bankou na konci roku 2008 s poplatkem ve výši        

40 korun. Ten banka sama zvýšila v únoru 2009 na 49 korun a v lednu 2012 na 69 korun. Klient se 

u finančního arbitra dožadoval vrácení všech zaplacených poplatků za vedení úvěrového účtu        

v celkové sumě 2485 korun. 

Finanční arbitr sice zamítl požadavek na vrácení celé částky, ale na základě své vlastní iniciativy 

konstatoval, že banka přesto nepostupovala férově. 

"Jednostranné změny smluvních podmínek, zejména sazebníku, nesplnily veškeré zákonné 

požadavky pro jejich platnost. Proto je pro navrhovatele závazné pouze znění vlastní smlouvy       

o úvěru a všeobecných obchodních podmínek a sazebníku účinných v době uzavření smlouvy        

o úvěru," píše se v nálezu arbitra. 

"Veškeré platby poplatku za vedení úvěrového účtu, které klient zaplatil nad původně smluvenou 

částku 40 korun, tak byly provedeny na základě neplatného právního úkonu," uvádí nález 

finančního arbitra. Banka se podle něj bezdůvodně obohatila a rozdíl v poplatcích musí vrátit. 

Finanční arbitr také připomněl, že pokud by klient se zvýšením nesouhlasil, mohla banka úvěr 

zesplatnit (klient by musel okamžitě splatit celý zbývající dluh), takže spotřebitel se změnou reálně 

ani nemůže nesouhlasit. 

 

Více na http://aktualne.cz 

 

HYPOTÉKY 

Hypotéky splatíte levněji. Půjčky čekají zásadní změny 
Předčasné splacení hypotéky vyjde levněji. 

Spotřebitelské půjčky bude nově nabízet výrazně 

méně firem a nad jejich činností bude dohlížet 

Česká národní banka. Ministerstvo financí dopsalo 

návrh zákona o úvěru pro spotřebitele, podle 

kterého by se v Česku měly už v příštím roce 

půjčovat peníze. Zákon nyní úřad vedený 

Andrejem Babišem poslal do připomínkového 

řízení. 

Výrazné změny čekají lidi, kteří mají hypotéku  

a budou ji chtít dříve splatit. Ministerstvo financí totiž navrhuje, aby klienti mohli jednou ročně 

splatit 25 procent hypotéky bez jakékoliv sankce      i mimo termín fixace. Bylo by to možné vždy 

v měsíci před výročím smlouvy. 

V případě předčasného splacení kvůli rozvodu, úmrtí, dlouhodobé nemoci, invaliditě nebo úmrtí 

dlužníka půjde dokonce ukončit celou hypotéku bez jakéhokoliv poplatku. 

Změna by se týkala jen nových hypoték, sjednaných od data účinnosti zákona, který by měl 

podle dřívějších informací z ministerstva financí začít platit v první půlce roku 2016. Stávajícím 

klientům by se tato možnost otevřela až po začátku dalšího fixačního období. 

Za předčasné splacení dnes banky vybírají nejčastěji pět procent ze splácené částky za každý rok, 

který zbývá do konce fixace. Například u předčasné splátky ve výši milionu korun tři roky před 

koncem fixace tak sankce činí 150 tisíc korun. Jen Air Bank nyní umožňuje předčasné splacení 

zcela zdarma za podmínky, že klient hypotéku nepřevede ke konkurenci. 

Evropská směrnice schválená před rokem stanoví, že banky mohou klientovi naúčtovat jen 

náklady, které jim při předčasném splacení skutečně vznikají. I to návrh zákona obsahuje. Jde        

o náklady spojené s vyplácením úroků investorům, od nichž si peníze na hypotéku půjčily 

(například z hypotečních zástavních listů či dlouhodobých vkladů), nebo na provize prodejní síti. 

Zákon také bankám nově nařídí, že musí poslat informaci o nově nabízené úrokové sazbě na 

další fixační období minimálně tři měsíce před koncem stávající fixace. 

Více na http://aktualne.cz 
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ČNB tlačí na banky, aby byly opatrnější při rozhodování, komu 
poskytnou hypotéku 

Ekonomické oživení je podle České národní banky 

stále křehké. Na růst ekonomiky a všeobecně dobré 

nálady domácností ale i tak už zareagovaly banky. 

Jsou méně opatrné a klientům půjčují mnohem 

ochotněji. A centrální banka podle jejího 

viceguvernéra Vladimíra Tomšíka proto považuje za 

nutné motivovat banky k tomu, aby svým klientům 

půjčovaly obezřetněji. 

"Nechceme, aby se kroky, které vidíme u některých finančních institucí, začaly praktikovat na 

celém finančním trhu," uvedl v rozhovoru pro HN Tomšík. On sám nechtěl konkretizovat, jaké 

kroky či které instituce má na mysli. 

Nicméně od guvernéra ČNB Miroslava Singera na včerejší tiskové konferenci, kde představoval 

novou Zprávu o finanční stabilitě, zaznělo, že velké hypoteční banky jsou tržním bojem tlačeny do 

toho, aby poskytovaly úvěry dosahující i 100 procent hodnoty nemovitosti. A to i klientům, kteří 

by se při významné změně podmínek na trhu dostali do problémů se splácením. 

Centrální banka chce také do budoucna zabránit tomu, aby se roztočilo kolo poskytování 

hypoték, které táhne růst cen nemovitostí. Půjčování si na nákup nemovitosti s vírou, že její cena 

do budoucna pouze poroste, totiž bylo jednou z hlavních příčin finanční krize v roce 2007. 

"Takový vývoj je udržitelný jenom tehdy, když příjmy domácností rostou," vysvětluje Tomšík. 

ČNB proto přijala celou sadu opatření. Od nich si viceguvernér slibuje, že se banky vrátí            

k základním principům bankovnictví. "Klienti by měli hradit část investic ze svých zdrojů," myslí 

si Tomšík. 

Sada doporučení, jež začala platit již dnes, tak zahrnuje například omezení výše hypoték 

vzhledem k hodnotě nemovitosti, kterou klient bance ručí. Nově by tak mělo ze čtvrtletního 

objemu nových hypoték připadnout maximálně deset procent na ty, jejichž výše přesahuje 

devadesát procent hodnoty nemovitosti. 

 

Více na http://ihned.cz 

 

  AKCIOVÉ TRHY 

Akcie ČEZ se propadly na roční minimum. Klesá celý energetický 
sektor 

Akcie elektrárenské společnosti ČEZ ve středu na pražské burze 

odepsaly téměř devět procent    a svezly se na roční minimum 568 

korun za kus. U jedné z nejdůležitějších tuzemských emisí tak 

došlo k největšímu výprodeji od panických dnů finanční krize v 

roce 2008. Prodejní příkazy převažují i nadále a titul již dnes 

ztratil přes dvě procenta. 

Částečně byl propad způsoben tím, že se akcie ČEZ první den 

obchodovaly bez nároku na dividendu 40 korun, o které se 

hodnota cenného papíru v takových případech tradičně sníží. Jenže pokles ceny byl v rámci 

jednoho dne zhruba o 20 korun vyšší, a pokud se vezme v úvahu čistá výše dividendy po zdanění 

(34 korun), stane se rozdíl ještě markantnějším. 

ČEZ v polovině května představil relativně uspokojivé výsledky za první kvartál letošního roku. 

Tržby se vyšplhaly na 53 miliard korun, z čehož firmě na čistém zisku zbylo necelých osm miliard. 

Investory ale podle všeho spíše než čísla o hospodaření zajímala výše dividendy. 

Tu si český stát jako majoritní vlastník na nedávné valné hromadě stanovil na štědrých 40 korun 

na kus. Jakmile byla akcie ČEZ bez dividendy, její atraktivita značně poklesla. "Titulu se 

pravděpodobně zbavovali investoři, kteří ho drželi hlavně kvůli vysoké dividendě," říká ke 

včerejšímu výprodeji analytik České spořitelny Petr Bártek. 

Polostátní energetická společnost, která zajišťuje 70 procent tuzemské výroby elektřiny, se na 

burze s nepříznivým trendem potýká od poloviny dubna. Tehdy se její akcie vyšplhaly až k 660 

korunám. Od té doby ale oslabily celkem o 15 procent. 

Za nepříznivým vývojem posledních týdnů může stát snaha velkých investičních fondů, které 

vlastní podstatnou část volně obchodovaných akcií ČEZ, redukovat podíly ve všech společnostech 

v sektoru dodávek energií a komunálních služeb, označovaném výrazem utility. 

Více na http://ihned.cz 
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Drtivá část OSVČ dělá v daňovém 
přiznání chyby 

Loni podalo daňové přiznání v prodloužené 

lhůtě do 1. července 150 tisíc firem a přes    

260 tisíc fyzických osob - podnikatelů. Letos 

odborníci očekávají čísla ještě vyšší. Zájem    

o služby daňových poradců, které odklad 

umožňují, totiž neustále roste. 

Nejčastějším důvodem odložení daní je dle 

zkušeností daňových poradců ze společnosti 

Kodap nedostatek peněz na začátku roku. 

"Firmy, ve kterých je povinný audit, mají 

odloženou lhůtu pro podání daňového přiznání 

ze zákona. Pro zbývajících 95 procent firem, 

které odložené daňové přiznání využijí, platí 

ryze praktické důvody. Začátek roku bývá pro 

řadu společností finančně náročný, proto se 

jim odložení platby hodí," potvrzuje Vlastimil 

Sojka, daňový poradce Kodap. 

Dalším častým důvodem je nedostatek času 

na vytvoření řádného přiznání. "Mnoho firem 

i OSVČ si povinnost nechává na poslední 

chvíli a pak zjistí, že účetní a daňové firmy 

nestíhají. Proto využijí služby daňového 

poradce a daňové přiznání si raději odloží," 

dodává Sojka. 

Menší část firem tak činí kvůli zahraničním 

aktivitám. Dcery zahraničních společností 

například čekají na závěrky a daňová přiznání 

mateřských společností v jiných státech. Je 

totiž nezbytné provést účetní konsolidaci        

a započítat zahraniční daně. 

Pro některé firmy je velkou výhodou fakt, že 

v případě odložené daně ručí za správnost 

podání daňový poradce. To v případě řádného 

podání ke konci března neplatí automaticky.  

V tuto chvíli totiž podává společnost sama za 

sebe a také zodpovídá za správnost daňového 

přiznání." 

Naprostá většina (99 procent) fyzických 

osob, které k nám přijdou s již vyplněným 

daňovým přiznáním a žádají kontrolu, jej mají 

zpracované chybně nebo nepřesně. Téměř 

vždy je třeba něco doplnit a opravit," 

upozorňuje daňová poradkyně Blanka 

Štarmanová z TaxVision. 

"Naopak přiznání právnických osob jsou 

odhadem ze 75 procent v pořádku. Je to dáno 

zkušeností účetních, ale také dlouhodobou 

spoluprací - když se na nás firma obrátí 

prvním rokem, s velkou pravděpodobností 

něco opravíme, dále už se drží správného 

řešení," dodává. 

Podle zákona je posledním termínem pro 

podání odložené daně středa 1. července. 

Nicméně platí, že tuto lhůtu lze beztrestně 

prodloužit o pět pracovní dní. Skutečným 

termínem pro podání je tak až 8. července. 

Pokud by společnost ani tento termín nestihla, 

hrozí jí pokuta. Penále se navyšují s každým 

dnem zpoždění.  
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